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Abstract (en)
The invention relates to a lubricant and to a method for cold-forming metallic materials, using such a lubricant. The lubricant contains fatty acids or
naphthenic acids and/or salts thereof as the lubricating agent and, if appropriate, inorganic and/or organic compounds as additives which serve as
dispersants, adhesion promoters, film-formers, extreme-pressure additives or, under dynamic conditions, as viscosity stabilisers. According to the
invention, salts of oligo- alpha -methylstyrene-dicarboxylic acids in a concentration of 0.01 to 30 % by mass as an extreme-pressure additive and 0 to
90 % by mass of polyphosphate are additionally present. In the cold-forming process according to the invention, a lubricant is used, which contains
up to 50 % by mass of lubricant and, as additives, 0.005 to 15 % by mass of salts of oligo- alpha -methylstyrene-dicarboxylic acids and 0 to 45 %
by mass of polyphosphate in a liquid, the forming process being carried out either directly within a bath prepared with this lubricant or with using a
lubricant layer which has been applied to the forming material and preferably has been dried.

Abstract (de)
Die Erfindung betrifft ein Schmiermittel und ein Verfahren zur Kaltumformung metallischer Werkstoffe mit einem derartigen Schmiermittel. Das
Schmiermittel enthält Fett- oder Naphthensäuren und/oder deren Salze als Schmierstoff und ggf. anorganische und/oder organische Verbindungen
als Zusätze, die als Dispergatoren, Haftvermittler, Filmbildner, Hochdruckzusätze beziehungsweise unter dynamischen Bedingungen als
Viskositätsstabilisatoren dienen. Erfindungsgemäß sind zusätzlich Salze von Oligo-alpha-methylstyrol-dicarbonsäuren in einer Konzentration
von 0,01 bis 30 Masse-% als Hochdruckzusatz sowie 0 bis 90 Masse-% Polyphosphat enthalten. Nach dem erfindungsgemäßen Verfahren zur
Kaltumformung wird ein Schmiermittel angewandt, bei dem in einer Flüssigkeit bis zu 50 Masse-% Schmierstoff sowie als Zusätze 0,005 bis
15 Masse-% Salze der Oligo-alpha-methylstyrol-dicarbonsäuren und 0 bis 45 Masse-% Polyphosphat enthalten sind, wobei der Umformprozeß
entweder unmittelbar innerhalb eines mit diesem Schmiermittel hergerichteten Bades oder unter Ausnutzung einer auf das Umformgut
aufgebrachten, vorzugsweise getrockneten Schmiermittelschicht durchgeführt wird.
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